
Protokół Nr 15  

z posiedzenia Komisji Ochrony Środowiska i Rozwoju z dnia 12 grudnia 2011 r. 

 

W posiedzeniu Komisji uczestniczyli radni – członkowie Komisji obecni zgodnie z załączoną 

listą obecności stanowiącą zał. nr 1 do niniejszego protokołu, Wójt Gminy H. Gajda, Skarbnik 

Gminy M. Nowicka. 

Posiedzeniu Komisji przewodniczył Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska i 

Rozwoju A. Skawiński.  

Tematem posiedzenia Komisji była analiza projektu budżetu na rok 2012.  

Przewodniczący Komisji otworzył posiedzenie powitał przybył. 

Jako pierwszy głos zabrał radny M. Gryska, który poprosił o informację na temat planu 

odprowadzania ścieków w gminie Pabianice – był to jeden z wniosków złożonych wcześniej 

przez Komisję Ochrony Środowiska i Rozwoju dotyczył przedłożenia informacji na 

powyższe.  

Przewodniczący Komisji A. Skawiński zwrócił się z pytaniem do Wójta Gminy o udzielenie 

informacji w sprawie dot. Grupowej Oczyszczalni Ścieków w związku z  pojawieniem się 

informacji, iż miasto Łódź chce przystąpić do zmiany granic Łodzi w taki sposób, by 

Grupowa Oczyszczalnia znalazła się w granicach miasta Łodzi.  

Wójt udzielając odpowiedzi na pytanie Przewodniczącego Komisji poinformował, że posiada 

informacje, iż faktycznie miasto Łódź może przystąpić do działań polegających na zmianie 

granic, z uwagi na to, że duża część środków finansowych z GOŚ przechodzi do budżetu 

gminy Pabianice.  

Ponadto Wójt Gminy poinformował, że wystąpił z wnioskiem do Przewodniczącego Rady 

Gminy o zwołanie w dniu 15 grudnia br. sesji nadzwyczajnej między innymi w temacie 

obniżenia średniej ceny skupu żyta podatku rolnego na 2012.  

Na Komisję przybył poproszony przez Wójta Gminy inspektor d/s wodociągów i kanalizacji 

S. Izbicki w celu przedłożenia informacji na temat opracowanej koncepcji uregulowania 

gospodarki wodno ściekowej dla gminy Pabianice  

Inspektor. S. Izbicki przedłożył III warianty zawarte w koncepcji uregulowania gospodarki 

wodno-ściekowej na terenie gminy, perspektywę z wyszczególnieniem miejscowości, koszty 

inwestycyjne w poszczególnych wariantach, koszty eksploatacyjne, łączne koszty eksploatacji 

w poszczególnych typach oczyszczalni, ogólne  estawienie kosztów. Informacja na powyższe 

stanowi zał. nr 2 do  niniejszego protokołu.  

Przewodniczący Komisji poddał pod rozwagę na przyszłość: czy iść w kierunku zrzutu 

ścieków do kanalizacji miejskiej, czy zmierzać w działaniach do budowy własnej 

oczyszczalni ścieków.  

Zapytał, czy wiadomo ile byłoby gospodarstw na terenie naszej gminy zainteresowanych 

budową przydomowych oczyszczalni ścieków i czy w ogóle wiadomym jest ile na terenie 

naszej gminy jest gospodarstw, które już posiadają przydomowe oczyszczalnie ścieków.  

Inspektor S. Izbicki poinformował, że gmina nie posiada informacji na temat ilości 

przydomowych oczyszczalni ścieków.  
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Koncepcja została wykonana za cenę 12 tys. zł., nie wymagane było zinwentaryzowanie 

z zakresu przydomowych oczyszczalni ścieków. Jest to koncepcja, która zawiera różne 

pomysły nie posiadająca szczegółowych zapisów.  

Przewodniczący Komisji zwrócił uwagę na brak danych dotyczących stanu faktycznego 

w obecnej chwili na terenie gminy w zakresie ilości przydomowych oczyszczalni ścieków, 

powiedział, że taką informacja powinna być bazą startową, nie wiemy co posiadamy i z czym 

się mierzymy. 

Radny M. Gryska powiedział, że cenne byłyby też informacje na temat w jaki sposób gmina 

może pomóc mieszkańcom przy budowie przydomowych oczyszczalni ścieków.  

Inspektor S. Izbicki poinformował – o ile kanalizacja jest zadaniem własnym gminy, to 

przydomowe oczyszczalnie ścieków są prywatnymi inwestycjami.  

Powstał program o dofinansowywaniu przydomowych oczyszczalni ścieków, ale nie 

posiadamy jeszcze konkretnej wiedzy na temat możliwości prawnych w kwestii 

dofinansowania. Poczekajmy aż ukaże się program w raz z przepisami wykonawczymi.  

Komisja wypracowała wniosek w sprawie opracowania inwentaryzacji istniejącego 

systemu odprowadzania ścieków na terenie gminy z uwzględnieniem ilości istniejących 

przydomowych oczyszczalni ścieków. 

Wójt poprosił o termin realizacji tego wniosku do końca czerwca 2012 , realizacje wniosku 

zamierza przeprowadzić za pomocą pracowników robót interwencyjnych, których może 

pozyskać od nowego roku z Urzędu Pracy, a także poprzez inkasenta, który spisuje na terenie 

gminy stan wodomierzy. 

Następnie Skarbnik Gminy M. Nowicka poinformowała, że na nadzwyczajną sesję Rady 

Gminy przygotowywany jest projekt uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta 

dla celów podatku rolnego na 2012 rok. W projekcie uchwały proponuje się obniżenie 

średniej ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego ogłoszoną w Komunikacie 

Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego z dnia 19 października 2011 r. w sprawie średniej 

ceny skupu żyta za okres pierwszych trzech kwartałów 2011 r. (M. P. Nr 95, poz. 969) z 

kwoty 74,18 zł za 1 dt do kwoty 50,00 zł za 1 dt. 

Komisja postawiła wniosek, aby podatek rolny na rok 2012 zwiększyć jedynie o stopień 

inflacji tj.4,5%. 

Komisja przystąpiła do analizy projektu budżetu na rok 2012. 

Omawiała projekt budżetu po stronie wydatków na rok 2012.  

Projekt budżetu przedstawiła Skarbnik Gminy. 

Podczas analizy projektu budżetu Komisja w dz. 600 transport i łączność Komisja zwróciła 

uwagę, że w programie inwestycyjnym planuje się wykonanie nakładki asfaltowej na drodze 

Kudrowice – Konin za kwotę 300 tys. zł.  

Przewodniczący Komisji zwrócił uwagę na to, że są drogi gminne w dużo gorszym stanie 

technicznych niż wskazana do wykonania w/w droga: np. droga w Żytowicach tzw pańskich, 

droga w Górce tzw. poduchownej.  

Wójt poinformował, że droga w Górce nie została w ogóle uwzględniona w projekcie budżetu 

na przyszły rok. W pierwszej kolejności należy uregulować stan prawny tej drogi i wykupić 

od mieszkańców grunt na jej poszerzenie. Zgodnie z planem zagospodarowania 

przestrzennego szerokość drogi 15 m.  
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Wpłynął wniosek od radnego Ł Drewniaka, aby w planie zagospodarowania uwzględnić 

drogę w Górce Poduchownej o szerokości 10 m. Nie wiadomym jest jak w tej sprawie 

wypowie się wykonawca studium, ponieważ droga w planie musi posiadać szerokość 15 m. .  

Komisja wypracowała wniosek o przygotowanie opinii prawnej na temat, czy gmina 

zobowiązana jest do wykupu szerokości pasa drogowego do 15 m. od właścicieli gruntów 

zgodnie z planem zagospodarowania przestrzennego, czy może wykupić mniej.  

Opinię prawną przygotować na posiedzenie Komisji Rady Gminy w dniu 19 grudnia 

2012. 

Przewodniczący Komisji A. Skawiński nawiązując do sprawy inwestycji drogowej  

wykonanie nakładki asfaltowej na drodze Kudrowice – Konin 1200 m w kwocie 300 tys. 

zł. zaproponował wniosek aby zdjąć w dz. 616 drogi publiczne kwotę w wysokości 300 

tys. zł przeznaczoną na nakładkę asfaltową zapisaną na drogę Kudrowice Konin i 

przeznaczyć kwotę 200 tys. zł na wykonanie drogi w Żytowicach Pańskich oraz 100 tys. 

zł na drogę w Górce Poduchownej.  

Wniosek został przyjęty w głosowaniu 3 głosami za, przy 1 głosie przeciwnych i 2 głosach 

wstrzymujących.  

Przewodniczący Komisji odnosząc się do sprawy zaplanowanej inwestycji drogi 

w Hermanowie zaproponował przesunięcie środków finansowych z tej inwestycji na remont 

drogi w Hermanowie w kierunku lasu.  

Motywował to tym, że droga przez Hermanów może być udostępniona do przejazdu ciężkich 

samochodów w związku z budową drogi S-8, dlatego też nie ma sensu w tej chwili 

inwestować w tę drogę, remont wykonać później, po zakończeniu prac związanych z budową 

obwodnicy lub tak zabezpieczyć umowę, aby wykonawca drogi S-18 wykonał remont.  

Wójt poinformował, że droga w Hermanowie w kierunku lasu nie jest tylko i wyłącznie w 

naszym zarządzaniu, należy też do gminy Dobroń. Należałoby uporządkować stan prawny, 

ażeby inwestować w tę drogę. Na pewno gmina Dobroń chętnie pozbyłaby się jej ze swego 

zarządu i oddałaby ją naszej gminie.  

Komisja postanowiła że do tej sprawy powróci na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 

grudnia br.  

Podczas analizy dz. gospodarka mieszkaniowa Skarbnik Gminy poinformowała, że 

przygotuje do tego działu autopoprawkę. Należy tu zabezpieczyć środki z przeznaczeniem na 

wynajem budynku ośrodka zdrowia na ul. Jutrzkowickiej.  

Podczas analizy dz. administracja publiczna Skarbnik Gminy udzieliła informacji, że w tym 

roku został zlikwidowany dział taki jak pobór podatku, a wydatki przeniesione na Urząd 

Gminy. 

Radny M. Gryska zaproponował, aby zmniejszyć z 10 % do 4,5 % wskaźnik proponowanych 

podwyżek płac dla administracji.  

Skarbnik Gminy argumentowała zabezpieczenie kwoty na regulacje płac dla pracowników 

administracji o 10 %, ponieważ w roku ubiegłym administracja nie otrzymała wyrównania 

płac o wskaźnik inflacji stąd proponuje się większy procent w roku 2012.  

Radny M. Gryska powiedział, że w roku 2011 było zamrożenie płac w całej budżetówce. Na 

ten rok wnioskuje o zwiększenie o stopień inflacji tj. 0 4,5 %. 

Wójt H. Gajda poprosił o wyrównanie do 5 %.  
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W efekcie dyskusji Komisja podjęła wniosek, aby w dz. 750 administracja publiczna 

podwyżkę płac dla pracowników ustalić na poziomie 5 %  

Po omówienie dz. bezpieczeństwo publiczne i ochrona pp. Przewodniczący Komisji zwrócił 

się z prośbą do Wójta Gminy o przedstawianie Komisji Ochrony Środowiska i Rozwoju w 

której kompetencji leżą zagadnienia ochotniczych straży pożarnych co dwa miesiące 

rozliczenia z paliwa poszczególnych jednostek OSP. 

Przy omawianiu wydatków działu oświetlenie ulic i dróg Przewodniczący Komisji 

zaproponował rozszerzenie katalogu miejscowości w których miałyby być zamontowane 

lampy oświetleniowe hybrydowe. Zaproponował, aby dopisać miejscowości: Hermanów, 

Górka Pabianicka Wysieradz, Pawlikowice w kierunku do Terenina. 

Na to zadanie pozyskać maksymalną kwotę .Wiadomym jest, że do tego zadania ma być 80% 

dofinansowania. 

Radny P. Kociołek sugerował, aby najpierw zamontować lampy tam gdzie wskazuje się na 

nie środki w projekcie budżetu i sprawdzić jak to oświetlenie będzie funkcjonowało. 

Na Komisje przybył Kierownik ref Ochrony Środowiska i Gospodarki Gruntami  

K. Denuszek, który poinformowała, że w projekcie budżetu przeznaczamy na oświetlenie 

energooszczędne kwotę 300 tys. zł. W miejscowości Rydzyny projekt ten nie był brany pod 

uwagę, ponieważ to oświetlenie przy lesie może nie zdać egzaminu z uwagi na duże 

zacienienie przez drzewa. Przymierzamy się do opracowania projektu dla Piątkowiska. 

Połowa lamp-  ok. 50 ma być usytuowana właśnie w Piątkowisku 

Radny M. Gryska zaproponował, aby Wójt Gminy do dnia 19 grudnia br tj. terminu w którym 

ma odbyć się posiedzenie połączonych Komisji Rady przedstawił propozycję zapisu do 

projektu budżetu w tym dziale w taki sposób który wskazywałby ujęcie miejscowości, które 

wymienił wyżej Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska i Rozwoju.  

W efekcie dyskusji nad powyższym Komisja wypracowała wniosek, aby w rozdz. 9015 

oświetlenie ulic i dróg umieścić kwotę na oświetlenie uliczne w miejscowościach: 

Hermanowie, Górce Pabianickiej, Wysieradzu, w Pawlikowicach I do Terenina i dróg 

na Osiedlu Petrykozy.  

Kierownik K. Denuszek na pytanie Komisji w sprawie nowej ustawy gospodarki odpadami 

poinformował, że jeszcze w chwili obecnej brak jest przepisów wykonawczych co do tej 

ustawy. Radni będą informowani na bieżąco jeżeli ukażą się przepisy wykonawcze.   

Komisja omawiając dz. kultura i ochrona dziedzictwa narodowego została poinformowana, że 

zwiększają się wydatki w tym dziale ponieważ planuje się zatrudnić dodatkowo 2 osoby do 

kapeli zespołu pieśni i tańca. 

Komisja zwróciła uwagę, że w tym dziale zatrudnione jest dość dużo osób i czy nie można  

byłoby połączyć niektórych zadań. Na przykład są zawarte 2 umowy zlecenie na sprzątanie i 

konserwację, czy tych czynności nie mogłaby wykonywać jedna osoba.  

Radny M. Gryska wnioskował, aby budżet w tym dziale został zwiększony tak jak we 

wszystkich działach o stopień inflacji to jest 4,5 %.  

Po dyskusji nad powyższym Komisja wypracowała wniosek, aby w dz. 921 kultura i 

ochrona dziedzictwa narodowego w zakresie kultury kwotę 136.158 zł. zmniejszyć na 

kwotę 130 tys. zł., natomiast kwotę 6 158 zł. przekazać na finansowanie – filharmonii, 

orkiestr, chórów i kapeli. 

 



 
5 

Ponadto Komisja wypracowała wniosek, aby 51.044,90 zł zaplanowaną na wydatki 

inwestycyjne z przeznaczeniem budowy świetlicy w Koninie podzielić na pół i z tego 

kwotę 261 tys.44 zł. 90 gr. przeznaczyć na budowę świetlicy w Koninie, natomiast kwotę 

250 tys. zł. na budowę świetlicy w Hermanowie. Wniosek ten Komisja przyjęła w 

głosowaniu 4 głosami za, przy 1 glosie wstrzymującym się.  

Przewodniczący Komisji A. Skawiński zabierając głos w sprawie modernizacji Domu 

Ludowego w Bychlewie powiedział, że w jego ocenie Bychlew ma bardzo dobrą bazę 

lokalową. Znajduje się tam szkoła, jak również budynek sportowy i wydawanie środków w 

wysokości 700 tys. na remont budynku Domu Ludowego uważa za niecelowe, podczas gdy 

inne miejscowości nie mają wcale pomieszczeń, w których mieszkańcy mogliby się spotkać. 

Poza tym mówimy o budowie sal gimnastycznych, na co również należy zabezpieczyć środki.  

Wójt Gminy H. Gajda –  w poprzedniej kadencji były podejmowane próby złożenia wniosku 

o dofinansowanie na modernizację Domu Ludowego, nie udawało się, teraz wreszcie cel 

został osiągnięty, wniosek złożony, oczekujemy na jego finalizację. Mamy pozyskać 70%  

dotacji na ten cel.  

W poprzednich kadencjach Rady Gminy mówiło się, ażeby w Bychlewie stworzyć Centrum 

Kultury. Realizując wnioski Rady Gminy poprzedniej kadencji został złozony wniosek o 

dotację na modernizację budynku Domu Ludowego w Bychlewie.  

Komisja zwróciła się z prośbą do Wójta Gminy, aby na wspólnym posiedzeniu Komisji 

udzielić wyczerpujących wyjaśnień na temat proponowanych wydatków w roku 2012 w dz. 

kultura i ochrona dziedzictwa narodowego. 

Przewodniczący Komisji A. Skawiński postawił wniosek, aby do projektu budżetu na 

rok 2012 wprowadzić zadanie pn. wykonanie projektu technicznego budowy sali 

gimnastycznej w Pawlikowicach . 

Ponadto wnioskował, aby uregulować sprawę z budynkiem starej szkoły w 

Pawlikowicdach, wycenić nieruchomość, następnie dokonać sprzedaży. Środki można 

byłoby przeznaczyć na projekt sali gimnastycznej w Pawlikowicach  

Radny Ł. Drewniak postawił wniosek o wprowadzenie do projektu budżetu na rok 2012 

zadania wykonania projektu budowy chodnika w Górce Pabianickiej od drogi krajowej 

w kierunku do Gorzewa. Środki pozyskać ze sprzedaży budynku byłej agronomówki w 

Górce Pabianickiej. 

Komisja postawiła wniosek do Wójta Gminy o wycenę nieruchomości w Pawlikowicach 

wraz z budynkiem starej szkoły. 

Powyższe wnioski zostały przyjęte przez Komisję przez aklamację 

Na tym posiedzenie Komisji zakończono. 

 

Przewodniczący Komisji  

Ochrony Środowiska i Rozwoju  

Adam Skawiński 

 

Protokołowała: Urszula Czerwonka  

 


